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a r m a n m e l i . i r

ه نگـــــــا
غرب چه واکسن بدهد چه ندهد، مقصرند!

بنده خدایی از سیاسیون فرموده اند: »برخی کشورها به ما 
واکسن دادند تا خود کفا نشویم«.با تحلیل این گفته به اساس 
تفکر ایدئولوژیک می توان پی برد.»برخی کشورها« اگر به ما 
واکسن ندهند جنایتکارند چون می خواهند مردم ما از بیماری 
بمیرند. اگرهم به ما واکسن بدهند باز تبهکارند چون می خواهند 
ما خودکفا نشویم. پس »آنها« در هرصورت مقصرند، چه زمانی 
که کاری را انجام ندهند و چه زمانی که همان کار را انجام 
بدهند. تفکر ایدئولوژیک تسلیم پیشداوری مشخصی است که 
واقعیات را براساس آن تفسیر و داوری می کند.تفکر ایدئولوژیک 
مبتنی بر گزاره های ابطال ناپذیر و بریده از واقعیات است. تفکر 

ایدئولوژیک چالشی در برابر عقل سلیم یا عقل عقلایی است.

یـادداشــت گــزارش
پیوستن به شانگهای شرط لازم اما ناکافی 

پیوستن به هر یک از مجامع بین المللی یا منطقه ای آثار مثبتی 
برای کشور ما دارد؛ از جمله پیوستن به پیمان شانگهای هم به 
دلیل منطقه ای بودن آن و بودن در خاورمیانه حتما آثار مثبتی 
برای ما به ارمغان خواهد آورد. ناگفته نماند که زحمات اولیه این 
امر در گذشته به وسیله دکتر ظریف طراحی شد و ارتباطات 
دولت سابق زمینه را فراهم کرد تا امروز که این درخت به ثمر 
نشست و دولت سیزدهم میوه های این درخت را می چیند. در 
صداوسیما و این طرف و آن طرف تبلیغ می شود که گویا هیچ 
اتفاقی قبلا صورت نگرفته و همین سفر دو روزه این همه ارمغان 
برای کشور به بار آورده. در صورتی که برای برداشت گوجه 
فرنگی باید از سه ماه قبل دست به کار شد، برای شکوفایی گل 
سرخ هم حداقل باید یکسال انتظار کشید و عمری به پای به ثمر 
رسیدن درخت گردو گذاشت تا به بار آید. بنابراین اصل ماجرا 
برای کشور ما یک موفقیت است و باید قدر آن را بدانیم ولی 
زحمات دیگران را هم نادیده نگیریم. موضوع دیگر پیوستن به 
این پیمان هاست که یک بخش است و استفاده درست از آن ، 
بحث دوم، مانند فضای مجازی که یک نعمت است به شرطی که 
از آن درست استفاده شود. روزنامه ها یک نعمت هستند به شرط 
اینکه تمام تلاش خود را در جهت احقاق حقوق مردم بکار ببرند. 
بنابراین پیوستن به این مجموعه هم کار مفیدی است به شرطها 
و شروطها که از شروط اولیه آن نقض قراردادهای بین المللی را 
نمی کند. مثلا تا به اف ای تی اف نپیوندیم، هیچ بانکی با ما ارتباط 
مالی برقرار نمی کند. اگرچه عضو سازمان ملل باشیم، عضو 
شانگهای باشیم، عضو دیگر مجامع باشیم، وقتی عضو اف ای تی 
اف نباشیم، بانک ها اجازه رد و بدل کردن مراودات مالی را ندارند. 
وقتی عراق، همسایه ما نمی تواند طلب ما را بپردازد و کشورهایی 
مثل چین و روسیه اصراردارند که برای برقراری و تداوم ارتباط 
اقتصادی باید عضویت اف ای تی اف را بپذیرید، معنا و مفهومش 
این است که پیوستن به شانگهای شرط لازم است ولی شرط 
کافی نیست. شرط کافی این است که تحریم ها برداشته شود. 
اگر تحریم ها برداشته نشود، هیچ کشوری جرات ارتباط اقتصادی 
با ما را ندارد. ما اکنون تحریم بین المللی نیستیم و فقط تحریم 
آمریکا هستیم ولی این کشور آنقدر به همه دنیا فشار می آورد 
که به سختی از ما نفت می خرند، درحالی که قادر به انتقال پول 
آن نیستند. پس اگر شرط کافی یعنی برداشتن تحریم ها نباشد، 
پیوستن به معاهده های منطقه ای خیلی گره گشا نخواهد بود و 
در صورتی گره گشاست که بتوانیم مشکلات دیگرمان را هم حل 
کنیم. البته با اقدامی که دولت انجام داد که همانا نادیده گرفتن 
قانون محدویت های سال گذشته مجلس بود که اجازه بازرسی 
به بازرسان آژانس انرژی اتمی را نمی داد، می توان امیدوار بود. 
مصوبه ای که دولت سابق تا حدودی آن را رعایت کرد اما دولت 
سیزدهم آن را نادیده گرفت، چون قانون را کاملا سیاسی قلمداد 
کرد که برای به زمین زدن دولت سابق بود. درحقیقت اگر دولت 
به همین روش و با همین فرمان پیش رود، امید است که افراد 
تندروی در مجلس و نهادهای انتصابی داخل کشور کم کم سر 
جای خود نشسته و احساس کنند تلاش هایشان بی نتیجه است. 
اگر دولت با این فرمان حرکت کند و آنچه به مصالح کشور است، 
عمل کند و آنچه به مصالح کشورنیست اگرچه قوانین سیاسی 
یک سال اخیر مجلس را نایدده بگیرد به نظر می رسد که با 
این روش بتواند مقداری از مشکلات کشور را حل کند. چون 
اکثریت مصوبات مجلس دوازدهم طرح است، لوایح دولت را 
کنار گذاشتند و برای محدود کردن دولت طرح نوشتند تا دست 
دولت را در پوست گردو کنند و دولت بدنام شود. غافل از اینکه 
هر لطمه ای که به دولت بزنند در اصل لطمه به ملت است. به هر 
جهت پیوستن به معاهده شانگهای چیدن میوه ارزشمندی است 
که نهال آن را گذشتگان غرس کردند و درختی به ثمر نشست که 
رئیس جمهور میوه آن را چید ولی با این میوه به تنهایی نمی شود 
اقتصاد کشور را دگرگون کرد. چون بیشتر مشکلات اقتصادی 
کشور بر سر موضوعات داخلی است. هرچند موضوعات خارجی 
هم مزید بر علت شده و برای به زانو درآوردن کشور به کمک 
آمده. آنچه مسلم است اینکه ما باید علاوه بر اینکه قراردادهای 
منطقه ای را رشد دهیم، به سمت تنش زدایی در سیاست خارجی 
هم برویم. تنش زدایی در سیاست خارجی یعنی ما با دنیا جنگ 
نداریم. اول به سوی همسایگان برویم و سپس به سوی مجامع 
بین المللی و رفع تحریم را در دستور کار قرار دهیم. یقینا اگر 
این کارهای اولیه اتفاق بیفتد، پیوستن به شانگهای و بقیه 
معاهدات منطقه ای ان شاءا... آثار مثبتی برای کشور خواهد 
داشت. ولی به تنهایی اتفاق خاصی نخواهد افتاد چون وقتی 
نتوانیم نفت بفروشیم، دنیا نتواند به تعهدات خود عمل کند 
که بهترین نمونه اش 1+5 بود و با اینکه آمریکا بدعهدی کرد اما 
اروپا به تعهداشان عمل نکرد. چون اگر عمل می کرد، مورد غضب 
آمریکا واقع می شد و از نظر اقتصادی ضرر می کرد لذا حاضر نشد 
به تعهدات خود عمل کند. همه کشورها همین طور هستند از 
جمله چین و روسیه و هر کشوری در هر قراردادی که با کشور 
ما دارد ابتدا منافع خودش را در نظرمی گیرد اگر منافع خودش 
حاصل شد، به تعهداتش عمل می کند و در غیر اینصورت از آن 

سر باز می زند.

»آرمان ملی« از آینده پیش روی مذاکرات گزارش می  کند: 
غربی ها در پی تسریع در آغاز مذاکرات؛ 

ایران به دنبال رفع تحریم ها 
 رئیس سازمان انرژی اتمی: آمریکا همه تحریم ها را لغو کند 

تا مذاکرات از سر گرفته شود 
آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت و به تبع آن مردان دستگاه 
سیاست خارجی و تیم مذاکره کننده تغییر کرده اند و همین امر 
نیز باعث شده تا ایران رویکرد و نگاه جدیدی به مذاکرات احیای 
برجام برای رفع تحریم ها داشته باشد. این در حالی است که سایر 
طرف ها به دنبال تسریع در آغاز مذاکرات هستند اما در همین راستا 
خواسته های بحق ایران که لغو تحریم ها است را عملی نمی کنند و 
صرفا از دید خود به برجام و احیای آن می نگرند. آنچه مسلم است 
دولت روحانی که تعامل و مذاکره را در دستور کار قرار می داد رفته 
و امروز دولت رئیسی هر چند به ادامه مذاکره می اندیشد اما اگر حق 
و منافع ایران احصا نشود بعید نیست که تصمیم دیگری برای برجام 
اتخاذ شود. لذا بهتر است برای اینکه همه طرف  ها به احیای برجام 
بپردازند خواسته ها محقق شود تا مذاکرات در آینده ای نزدیک 

کلید بخورد.  
 آینده برجام  

توافق هسته ای موسوم به برجام شرایط ناپایداری را پشت سر 
می گذارد و از زمان خروج آمریکا از این توافق تاکنون دیگر طرف های 
عضو این توافق نتوانسته اند آنطور که باید به احیای این توافق 
بپردازند. هر چند از اردیبهشت 98 که آمریکا از برجام خارج شد 
تاکنون برخی اتفاقات رخ داده که این توافق  و ادامه راه آن را تحت 
تاثیر قرار داده است که شاید بتوان مهم ترین این اتفاقات را گام های 
کاهش تعهدات ایران البته در چارچوب برجام قلمداد کرد. این در 
حالی است که اروپایی ها نیز به زعم خود برای از بین نرفتن برجام از 
همان ابتدا به دنبال سازوکاری برای تسهیل تجارت با ایران بودند و 
به همین جهت نیز ساز و کاری را تحت عنوان اینستکس ایجاد کردند 
اما این سازو کار نیز زودتر از آنچه که فکر می شد از دور خارج گردید 
تا برجام همچنان در تلاطم و به عبارتی در آی. سی. یو باقی بماند. 
این در حالی است که طرفین دیگر برجام از جمله تروئیکای اروپایی 
و چین و روسیه بارها از پایبندی به این توافق و لزوم از سرگیری 
مذاکرات برجامی برای احیا و ادامه این توافق سخن گفته اند. در این 
راستا حتی 6 دور مذاکره برای احیای برجام و رفع تحریم ها میان 
هیأت مذاکره کننده ایرانی با کشورهای 1+4 در وین برگزار شد اما 
برخلاف انتظارها نتیجه ای حاصل نشد و همه چیز به توقفی طولانی 
و چند ماهه رفت تا دور هفتم و جدید مذاکرات با چارچوب و دستور 
کار جدید در زمان مشخص آغاز گردد. البته دیگر طرف ها چندی 
است که بسیار بر لزوم تسریع در آغاز مذاکرات تاکید می کنند اما 
ایران همچنان بر موضع خود که همان رفع تحریم ها است تاکید دارد 
و تاکید می کند که عجله ای برای آغاز مذاکرات ندارد.  این در حالی 
است که امروز آمریکایی ها نیز که با تغییر دولت با تیم مذاکره کننده 
جدید و مقامات تازه در کاخ سفید روبه رو هستند نیز در ارتباط با 
سایر طرف های برجام درصددند تا توافق را به حالت اولیه در آورند 
چنانکه یک مقام ارشد وزارت امور خارجه آمریکا گفته است»ما 
همچنان به مسیری که از طریق دیپلماسی برای دستیابی به 
بازگشت متقابل به اجرای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( دنبال 
کرده ایم، پایبند می مانیم. ما گفته ایم که آماده بازگشت هستیم و 
امیدواریم به زودی خبری از ایرانیان دریافت کنیم.« البته با تغییرات 
در دولت ایران، نوع رویکرد دولت جدید به مذاکرات برجام، تغییر در 
تیم مذاکره کننده  و مهم تر از همه عدم تغییر در خواسته های ایران 
برای ادامه مذاکرات باید دید که شرایط برای احیای برجام چگونه 
پیش خواهد رفت. آیا سایر طرفین برای احیای این توافق گامی 
برمی دارند یا باز هم باید منتظر وعده های تو خالی آنها و انتظار از 
ایران برای آغاز مذاکره باشیم. هر چند که این رویکرد نیز دیگر میسر 
نخواهند بود، چراکه رئیس جمهور به صراحت گفته »صرفا برای 
حصول نتیجه مذاکره می کنیم«. لذا اگر قرار نباشد ثمری از مذاکرات 

برجام بیرون آید دلیلی هم برای مذاکره نخواهد بود. 
 عجله تروئیکای اروپایی 

هر چند که ایران گفته عجله ای برای ادامه مذاکرات ندارد اما گویا 
اروپایی ها برای تسریع در انجام مذاکرات عجله دارند و معلوم نیست 
که پشت این عجله برای مذاکرات چه چیزی نهفته است؟ چنانکه 
اگر به اظهارات کشورهای حاضر در برجام نگاهی بیندازیم به وضوح 
مشخص است که گویا از پیشرفت های هسته ای ایران نگرانی دارند  
و به دنبال این هستند تا به هر نحوی در قالب مذاکرات مسائلی را 
مطرح کنند. لذا به نظر می رسد که مجمع عمومی سازمان ملل 
بهترین جا برای طرح این موضوع است جایی که هر ساله دیدارهای 
دوجانبه یا چند جانبه ای میان وزرای خارجه کشورهای مختلف 
انجام می شود. لذا به نظر می رسید با توجه به سفر حسین امیر عبدا...

یان وزیر امور خارجه کشورمان به نیویورک نشست مشترکی میان 
وزرای خارجه 1+4 نیز انجام شود که این مساله از سوی مقامات 
مسئول در ایران و اروپا تکذیب شد. سعید خطیب زاده سخنگوی 
وزارت امور خارجه کشورمان که همراه وزیر خارجه به نیویورک 
رفته در این خصوص گفت:» برجام یکی از موضوعات مورد بحث 
ما با وزیران امورخارجه  گروه 4+1 خواهد بود که در اینجا حضور 
دارند اما برگزاری نشست مشترک ایران و گروه 4+1 در دستور کار 
نیست.« همچنین جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا نیز بر همین موضوع تاکید کرده است.  این در حالی است 
که مقامات تروئیکای اروپایی در اظهارنظرهایی نسبت به تسریع 
در انجام مذاکرات تاکید داشته اند. هایکو ماس وزیر خارجه آلمان 
گفته:» وقت برای توافق هسته ای با ایران تنگ است و دعوت از تهران 
برای بازگشت به مذاکرات وین نمی تواند همیشگی باشد. اکنون 
دولت جدید ایران باید سریع راه خود را برای بازگشت به میز مذاکره 
بیابد. در این خصوص نیز در روزهای آینده گفت وگوهایی خواهیم 
داشت.« در دیدار وزرای امور خارجه انگلیس و آمریکا نیز دو طرف بر 
لزوم بازگشت سریع ایران به مذاکرات وین درباره احیای برجام تاکید 
و توافق کرده اند. این در حالی است که اخیرا مطرح شده وزیر خارجه 
انگلیس در دیار با همتای ایرانی خود پیشنهاد لغو تحریم های آمریکا 
درازای بازگشت به تعهدات برجامی از سوئی ایران را خواهد داد. حال 
باید مشخص شود که رویکرد دولت ایران نسبت به مذاکرات برجامی 
تغییر خواهد کرد یا بر همان موضوع قبلی خواهد ایستاد و در این 

وصرت دیگر اعضای حاضر در توفق چه موضعی خواهند گرفت.  
 شرط ایران برای ادامه مذاکرات  

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان تاکید کرد که آمریکا باید 
تمام تحریم های خود علیه ایران را لغو کند. محمد اسلامی که این 
روزها برای شرکت در کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در وین به سر می برد، در گفت وگو با خبرگزاری ان.اچ.کی ژاپن 
لغو تمامی تحریم های آمریکا علیه ایران را خواستار شد. وی در ادامه 
بیان کرد: آمریکا به تعهدات و وظایف خود طبق توافق هسته ای 
٢٠15 عمل نکرده است. این کشور اکنون باید سیاست های غلط 
خود را تصحیح و جبران کند. رئیس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 
آمریکا باید تمام تحریم ها علیه ایران را لغو کند و خیلی فوری به 
توافق هسته ای بازگردد. سپس ایران به صورت گام به گام مطابق با 

آنچه آمریکا انجام می دهد، دست به اقدام خواهد زد.

محمدرضا خباز
نماینده ادوار مجلس

 مجلس یازدهم با شعارهایی مانند بهبود وضعیت 
معیشت مردم روی کار آمد. این در حالی است که هنوز 
برخی از وعده هایی که نمایندگان مجلس دادند عملی 
نشده است. آسیب شناسی شما از وضعیت مجلس 

یازدهم چیست؟
هرچند مجلس یازدهم در کل مجلسی انقلابی است، ولی 
فراموش نکنیم که وارث بسیاری از رویه ها و فرآیندهایی است که 
از دوره های گذشته به ما رسیده است. برخی از آن رویه ها مناسب 
است ولی بسیاری از فرآیندها آشکارا اشکال دارد که جمعا اصلاح 
آنها به مفاد آیین نامۀ داخلی مجلس بر می گردد و در سایۀ آن 
به نحوۀ اعمال مدیریت هیأت رئیسۀ مجلس در اجرای آن آیین 
نامه.تا کنون در بخش تقنین سرعت لازم را نداشته ایم و امروز 
صدها طرح و لایحه که بسیاری از آنها دو فوریتی اند در نوبت 
بررسی و تصویب قرارگرفته اند. در بخش نظارت وضع بهتری 
داشته ایم ولی هنوز با حالت مطلوب فاصله داریم؛ البته علت 

عمدۀ آن عدم همراهی دولت قبل 
بود که یک سال از فرصت های ما را 
نیز بر باد داد. این نظارت منسجم تر و 
قوی تر در دو سال و نیم پیش رو انجام 
خواهد گرفت که البته کمک بسیار 
خوبی برای پیشبرد اهداف دولت 
خواهد بود زیرا قصد ما از نظارت 
مچ گیری نیست، بلکه کشف فوری 
نقاط ضعف و چاره جویی به موقع آن 
است تا کمترین خسارت به مردم وارد 
شود. در بخش شایسته گزینی نیز با 
بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی 
مجلس کار فشرده و بسیار منظمی را 

انجام داد که آثار خوبی را در تعاملات دو قوۀ مجریه و مقننه 
به جای خواهد گذارد.

 چه نقدهایی را به مجلس یازدهم وارد می دانید؟
یک دسته از انتقادها به آیین نامۀ داخلی برمی گردد که 
مشغول آماده سازی پیشنهادهای اصلاحی لازم برای آن 
شده ایم و با آن اصلاحات تحول شایسته ای در کمیت و کیفیت 
قانونگذاری پدیدار خواهد شد. انتقادهای دیگر به فعالیت های 
کمیسیون ها بر می گردد که در شرایط کنونی کشور نیازمند 
وقت گذاری بیشتر نمایندگان محترم می باشد و در واقع اگر کار 
کمیسیون قوی باشد مصوبۀ مجلس نیز به تبع آن مفید و مؤثر 
خواهد شد. انتقاد سوم نیز به رفتار خودمان بر می گردد که باید 
در شئون مختلف همتراز گام دوم انقلاب بشود ؛ نسبت به این 
امر نیز اهتمام خوبی از سوی نمایندگان محترم نشان داده شده 

و امیدوارم آثار مثبت آن به تدریج ظاهر شود و به یادگار بماند.
 چرا مجلس به دنبال طرح صیانت از فضای مجازی 
است؟آیا نمایندگان به پیامدهای این طرح اندیشیده اند؟ 
ارزیابی شما از واکنش منفی افکار عمومی نسبت به این 

طرح چیست؟
یکی از کشورهایی که در دنیا در زمینۀ قانونمند کردن 
فعالیت ها در فضای مجازی عقب مانده، جمهوری اسلامی ایران 
است . ما همواره آماج اقدامات تخریبی و انحرافی در فضای 
مجازی بوده ایم و این عقب ماندگی هم جزو اهداف همان فرآیند 

تخریبی است که متأسفانه چندین سال به دلیل تشخیص غلط 
سیاسی دولت یا بعمد، از آن غفلت شده است. بنابراین کاری که 
مجلس سیزدهم آغاز کرده است یک سال بر آن تأخیر ها افزوده 
ولی امیدواریم با استفاده از قابلیتی که در اصل 85 پیش بینی 
شده بتوانیم آن تأخیر را جبران و حقوق کاربران را احقاق کنیم.

این که ما فعالیت های فضای مجازی را بدون هیچ ضابطه ای به 
حال خود رها کنیم قطعا به ضرر مردم تمام می شود و آنها که در 
پی انحراف و تجاوز به حقوق مردمند، سوء استفادۀ خود را تثبیت 
خواهند کرد و علامت آن را در نوع مخالفت های جاهلانه ای که 
با طرح شده است، می بینیم، مخالفت هایی که هیچ مناسبتی با 

محتوای طرح ندارد و مزورانه است. 
 آیا با چنین تصمیمات و سازوکاری می توان محتوای 

فضای مجازی را کنترل کرد؟
 قطعا باید فضای مجازی در جهت حفظ حقوق مردم و 
جلوگیری از ادامۀ ناهنجاری هایــی کــه به لحاظ اقتصادی و 
اجتماعی و فرهنگـی و سیاسی در آن 
رواج یافته، مهار شود و دولت مصمم 
است این نظـم را اعمال کند و این 
برنامه ای است که وزیر محترم نسبت 
به آن متعهد شده است. با این طرح، 
نه جلو کسب و کارهای فضای مجازی 
گرفته خواهد شد و نه دسترسی به 
شبکۀ جهانی اطلاع رسانی )اینترنت( 
محدود خواهد گشت بلکه از تعدی 
کسانی که سوداگــران تباهـــی اند 
ممانعت به عمل خواهد آمد و کــدام 
عقــل سلیـــم است که با این اقدام 

مصلحانه مخالف باشد؟
 مصوبه مجلس در سال گذشته درباره مذاکرات 
هسته ای و برجام یکی از تصمیماتی بود که مجلس گرفت. 
نمایندگان مجلس یازدهم با چه دیدگاهی به مذاکرات 

آینده نگاه می کنند؟
 مجلس از تعامل جمهوری اسلامی در سطح بین المللی برای 
دفاع از حقوق مردم ایران استقبال می کند ولی اعتقاد ندارد که 
باید فعالیتهای مختلف اقتصادی و اجتماعی کشور در گرو آن 
مذاکرات بماند و مذاکراتی را قبول دارد و تأیید می کند که از 
موضع عزت انجام گیرد یعنی هیچ گونه برتری سیاسی دیگران 

را نمی پذیرد و بر استیفای حقوق مردم ایران پافشاری می کند.
 آیا مجلس به این جمع بندی رسیده که برداشته 
شدن تحریم ها می تــواند کمک زیــادی به وضعیت 

اقتصادی مردم کند؟
در این که تحریم هــا بر اقتصــاد ایران اثرگذاشته است، 
شکی نیست ولی این تأثیرگذاری مستقل نبوده و عمدتا بر 
بی کفایتی های دولت گذشته سوار شده و بر مردم فشار آورده 
است یعنی اگر دولت با برنامه و درایت لازم به ادارۀ امور کشور 
می پرداخت و همه چیز را معطل نتائج مذاکرات نمی کرد آن 
تحریم ها تأثیر چندانی بر معیشت مردم نمی گذاشت و کار به 
اینجا نمی رسید که بسیاری از کسب و کارها متوقف و کساد 
شوند و بسیاری از بنگاه ها به رکود افتند و گروه های آسیب 
پذیر دچار فلاکت شوند.نمایندگان اعتقاد دارند با همراهی 

مردم و شکیبایی آنها در کوتاه مدت، می توانیم بر مشکلات به 
ارث رسیده از دولت قبل ان شاء ا... فائق بیاییم و راه پیشرفت را 
به دست جوانان غیور و پرشور و مستعد، در زیر سایۀ تجربیات 

متخصصان کهنه کار، هموار کنیم.
 تحلیل شما از رفتارشناسی اعضای جبهه پایداری 

در مجلس چیست؟
جبهۀ پایداری یک تشکل سیاسی است مرکب از تعدادی از 
نمایندگان انقلابی که بعد از دولت دهم اظهار وجود کرده و سعی 
آنها در اعمال رفتار سیاسی منظم در مجلس است که در مواردی 

نیز با استقبال اکثریت نمایندگان مواجه شده است.

 آیا جبهه پایداری تصمیم گیری ها را در مجلس 
سخت نکرده است؟

این تشکل سیاسی و دیگر تشکل های جبهۀ نیروی انقلاب در 
صورتی که نیت صادق خود را مبنی بر خدمت به مردم به اتکای 
معیارهای انقلابی حفظ کنند، در جمع، به تسهیل و بهبود 

تصمیم گیری ها در مجلس سیزدهم می انجامد.
 یکی از شعارهای شما در دوران کاندیداتوری ریاست 
جمهوری و همچنین ورود به مجلس مبارزه با فساد بود. 
در این زمینه مجلس چه اقدامات مؤثری انجام داده 

است؟

مبارزه با فساد و مفسدان راه نجات کشور از وضع نابهنجار 
کنونی است. در این باره نیت سه قوه مشترک است و مجلس با 
استفاده از ابزار نظارتی خود مبارزه با فساد را در سرلوحۀ اقدامات 
خود قرارداده است به ویژه در کمیسیون اصل 9٠که رسیدگی به 
پروندۀ قاچاق و انحرافات گمرکی را  از سال گذشته آغاز کرده و 

به نتایج مهمی دست یافته است.
 عملکرد مجلس در جریان رأی اعتماد به وزرای 
پیشنهادی آقای رئیسی را چگونه ارزیابی می کنید؟ آیا 
مجلس موفق شود در راستای مطالبات مردم کارنامه 

وزرای پیشنهادی را مورد بررسی قرار بدهد؟
برای رسیدن به رأی اعتماد، مجلس در کمیسیون ها وقت 
گذاشت و بحث های بسیارجدی با وزاری پیشنهادی داشت 
بدون هیچ رودربایستی و آنها نسبت به برنامه های پیشنهادی 
متعهد شدند و مجلس بلافاصله برای نظارت بر تحقق برنامه ها 
فرآیند مناسبی را در کمیسیون ها ترسیم کرده است و به 
اجرا خواهد گذارد تا از هرگونه انحراف پرهیز شود. در فرآیند 

امتیازدهی مشارکت نمایندگان قوی 
نبود شاید به این دلیل که برای اولین 
بار این روش اتخاذ شده بود و برخی از 
نمایندگان به آن اعتماد کامل نداشتند. 
ضمنا مشورت رئیس جمهور محترم 
با نمایندگان قبل از معرفی وزاری 
پیشنهادی برای اخذ رأی تمایل آنها، 

به اندازۀ کافی نبود.
 میزان چانه زنی ها و لابی ها به 
چه میزان در رأی اعتماد به وزرای 

دولت نقش داشت؟
روشی کــه این بــار در بررســی 
صلاحیت ها استفاده شد مبتنی بود 
بر امتیازدهی بــه وزرای پیشنهادی 

بر مبنای دانش و تجربه و بینش افراد و سپس بررسی عملی 
قابلیت ها و برنامه های آنها در تمام کمیسیون های مجلس؛ 
بنابراین اگر چانه زنی هم وجود داشته کاملا تحت الشعاع 
فرآیندی منطقی بود که برای بررسی صلاحیت ها اتخاذ شده 

بود.
 آیا مجلس یازدهم تلاش کرد از تأثیرگذاری برخی 

افراد و گروه ها جلوگیری کند؟
در این دوره ، تأثیرگذاری افراد خارج از مجلس به کمترین 

حد خود رسید.
 کابینه آقای رئیسی دارای چه نقاط ضعف و قوتی 
است؟ چه چالش ها و فرصت هایی پیش روی دولت 

می بینید؟
نقطۀ قوت هیأت دولت سیزدهم در باور آنها است نسبت به 
امکان چاره جویی بدون شرط مشکلات، یعنی دولت چشم 
به راه مذاکرات احتمالی و نتایج آن نیست و فعالیت های خود 
را به اتکای قابلیت های خدادادی و آمادگی های مردمی آغاز 
کرده است و پیش می رود و این ویژگی بسیار اهمیت دارد 
زیرا مبنای آن خودباوری است و نه وابستگی به دیگران 
بویژه دشمنان. نقطۀ ضعف نسبی آن کمبود تجربۀ برخی 
از اعضای دولت است که با توجه به سعۀ صدر تمام اعضای 

دولت براحتی می توانند آن ضعف را با استفاده از نظریات 
کارشناسی متخصصان و اهل فن و مشورت با افراد با تجربه 

جبران کنند.
 با توجه به مشکلات اقتصادی کشور آیا تیم اقتصادی 
که آقای رئیسی انتخاب کرده از توانایی کافی برای حل 

مشکلات برخوردار هستند؟
توانایی این گروه اقتصادی خوب است و همواره می تواند 
بهتر شود و راه آن، نشان دادن سعۀ صدر و استفاده از نظریات 
کارشناسان خبره و میهن دوست است و برای این مورد نیز آن 

گروه اقتصادی امادگی لازم را دارد.
 هماهنگی این تیم اقتصادی با توجه به دیدگاه های 
مختلفی که بین اعضای آن وجود دارد سخت نشده 

است؟
با توجه به این که اعضای این گروه به دنبال جاه طلبی نیستند 
حتی اگر به لحاظ کارشناسی بین اعضای آن اختلاف نظر باشد، 

می توانند به هماهنگی اجرائی دست یابند.
 یکدست شدن قدرت در 
کشــور و همــاهنگی ســه 
قوه مجریه، مقننــه و قضائیه 
را یک فرصت بـــرای کشور 

می دانید یا تهدید؟ چرا؟
ما اکنون در شرایط تحریم و 
جنگ اقتصادی قرارداریم و بنابراین 
آن هماهنگی برای اتخاذ تصمیم 
درست و دقیق و به موقع بسیار مفید 
است و جزو فرصت های بی بدیل 
محسوب می شود و گرنه به دلیل 
ناهماهنگی ها تصمیمات ناقص یا 
توأم با تأخیر انجام می گیرد و بدتر 
از آن اجرای مصوبات ممکن است 

معطل بماند چنان که در دولت دوازدهم رخ داد.
 مهم تریــن موانع تصویب اف ای تــی اف در مجمع 

تشخیص مصلحت نظام چیست؟
اف ای تی اف بندهای متعدد دارد که اغلب آنها به تأیید 
رسیده است به جز مصوبۀ راجع به جرائم سازمان یافتۀ فراملی 
و مصوبۀ عدم پشتیبانی از فعالیت های ارعابی. ما برای هر دو 
مورد مصوبات داخلی محکمی داریم بویژه که در موارد متعدد 
کشور ما قربانی جریانات مجرمانۀ سازمان یافتۀ فراملی بوده و 
از اقدامات آدم کشی گروه های ارعابی و منافق صدماتی دیده 
است. سؤالی که برای ما مطرح بوده است این که آیا پیوستن 
کامل به اف ای تی اف  موجب حذف تحر یم ها می شود یا نه؛ 
مسئولان دولت قبلی هیچگونه تضمینی در این باره ندادند و در 
نتیجه به نظر ما رسید که پیوستن ما فقط به مفهوم دراختیار 
قراردادن اطلاعات بانکی کشور است به بیگانگان که می تواند آن 
اطلاعات برای تشدید تحریم ها مؤثر واقع شود و البته این به دور 
از مصلحت است. این نکته را نیز باید در حاشیه اضافه کنم که به 
لحاظ فنی شبکۀ بانکی از پیشرفت هایی که در جهان رخ داده 
عقب است و به فرض که امروز بخواهیم به طور کامل به اف ای تی 
اف بپیوندیم عملا میسر نخواهد شد مگر اصلاحات فرآیندهای 

بانکی داخلی انجام گیرد.
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آرمان ملی- احسان انصاری: سید مصطفی میرسلیم عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و نماینده تهران در مجلس یازدهم است که در دولت دوم آیت ا...هاشمی رفسنجانی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بود. میرسلیم بین سال های ۱۳۵۸ تا ۱۳۶۱ 
معاونت سیاسی اجتماعی وزیر کشور را بر عهده داشت. او از اعضای حزب جمهوری اسلامی بود که به پیشنهاد بنی صدر برای نخست وزیری به مجلس معرفی شد اما مجلس اول شورای اسلامی  با نخست وزیری او موافقت نکرد. در شرایط کنونی میرسلیم 
رئیس شورای مرکزی حزب مؤتلفه   است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی رویکرد مجلس یازدهم در زمینه های مختلف ازجمله طرح صیانت از فضای مجازی و مذاکرات هسته ای و همچنین موانع تصویب اف ای تی اف در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام با مهندس میرسلیم گفت وگو کرده که در ادامه می خوانید.

اف ای تی اف بندهای متعدد 
دارد که اغلب آنها به تأیید 
 رسیده است، به جز
 مصوبۀ راجع به جرائم 
سازمان یافتۀ فراملی و 
مصوبۀ عدم پشتیبانی 
از فعالیت های ارعابی. ما 
برای هر دو مورد مصوبات 
داخلی محکمی  داریم 

نقطۀ ضعف نسبی دولت 
کمبود تجربۀ برخی از 
اعضای دولت است که با 
توجه به سعۀ صدر تمام 
اعضای دولت به راحتی 
می توانند آن ضعف را 
با استفاده از نظریات 
کارشناسی متخصصان و 
اهل فن و مشورت با افراد با 
تجربه جبران کنند

موسیغنینژاد
اقتصاددان

سید مصطفی میرسلیم در گفت وگو با »آرمان ملی« :

 برخی وزرا 
بی تجربه اند

  جبهه پایداری به دنبال اعمال نظم سیاسی در مجلس است  
  پذیرش FATF نیازمند اصلاح فرایند های بانکی است  

   بهتر بود قبل از ارائه لیست وزرا با مجلس مشورت می شد  
  راه نجات کشور مبارزه با فساد است  

  مجلس در زمینه تقنینی سرعت لازم را ندارد 
   از انحراف وزرا در برنامه های ارائه شده جلوگیری می کنیم  

 
 عضویت ایران پس از سال ها در سازمان همکاری 
شانگهای دائمی شد، با وجود مشکلاتی که ایران  در 
حوزه  هایی مثل تحریم ها دارد این موفقیت چه ثمراتی به 

بار خواهد آورد؟
عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای موفقیت بزرگی 
برای جمهوری اسلامی ایران است که در سال های  گذشته توسط 
دولت های قبلی دنبال شد و در نتیجه تغییر برخی معادلات در 
داخل و خارج ایران این عضویت دائم محقق گردید. اما باید آگاه 
بود که پیمان شانگهای بیشتر یک پیمان سیاسی و امنیتی است 
و در واقع ابعاد اقتصادی را در بر نمی گیرد در حالی که یکی از 
مشکلات ایران مساله تحریم ها و مناسبات بانکی بود و به نظر 
می رسد حالا طرفین باور دارند قطعا ایران راه حلی برای حل و 
فصل مسائل بین المللی خود می یابد و این عضویت دست ایران 
در چانه زنی های بین المللی را بالاتر می برد. نگرانی ها نسبت به 
اسرائیل و آمریکا خصوصا در دوره ترامپ و حتی در دوره جدید 
مذاکرات و اینکه ایران اصرار داشت دولت آمریکا باید تعهد دهد به 
هیچ وجه از برجام خارج نخواهد شد، این دائمی شدن عضویت به 
معنی نوعی ثبات امنیتی برای ایران است و به نظر می رسد، خود تا 
حدی نشان دهنده تغییرات بین المللی نسبت به ایران است. نباید 
خیلی دست بالا گرفت اما نباید ارزش آن را نیز کم پنداشت. به 
نظر می رسد حتی روسیه و چین نیز این اطمینان را پیدا کرده اند 
که بازگشت ایران به مذاکرات منجر به کاهش و رفع تحریم ها و 
در نهایت منجر به امکان استفاده از ظرفیت انرژی و بازار مصرفی 

ایران می شود.
 گفته می شود تنها یک تا دو سال زمان می برد تا 
تکمیل مدارک برای عضویت دائم ایران در پیمان شانگهای 
انجام شود. با این وجود آیا این عضویت می تواند به ایران 

در زمینه مذاکرات هسته ای کمک کند؟
شرایط پیوستن کامل به شانگهای حداقل دو سال زمان می برد 
چون کشورها پذیرفته اند ایران عضویت دائم داشته باشد اما 
برای عملیاتی کردن آن پروتکل هایی وجود دارد که بخشی از 
آنها این الزام را ایجاد می کند که ایران بخشی از جامعه بین الملل 

باشد. فرض کنیم که ایران برجام را 
فسخ کند و عضو پیمان شانگهای 
باشد. اما این دولت چین، روسیه یا 
هندوستان و پاکستان نیستند که باید 
با ایران معامله کنند، این شرکت ها 
و موسسات بانکی هستند که باید 
در فرآیند بانکی با ایران مشارکت 
داشته باشند. تا زمانی که ایران در 
تحریم های بین المللی و تحریم های 
ثانویه آمریکا است هیچ شرکتی مانند 
سال های گذشته به رغم اینکه یک 
دولت میانه رو در ایران حضور داشت 
در ایران فعالیت نکردند. چینی ها 

نه از ایران نفت خریدند و نه به بنادر اصلی خود کشتی های ما را 
وارد کردند، پول های بلوکه شده ما نیز در چین، کره، هندوستان 
و حتی عراق امکان بهره وری پیدا نکرد. اما این یک نگاه بلندمدت 
و راهبردی است و معنای آن این است که کشورهای عضو پیمان 
شانگهای این اطمینان را دارند که اراده دولت و حکومت ایران حل 

کردن تنش های بین المللی است. ایران از نظر روسیه و چین به 
یک شریک و ابزاری برای مذاکره کردن و بازی کردن با کارت هایی 
است که در اختیار دارد، ایران نیز باید تلاش داشته باشد از رقابت 
میان چین و هند، رقابت پنهان میان چین و روسیه، تنش های 
میان هند و پاکستان و تعارضات میان شانگهای و اتحادیه اروپا به 
نفع خود استفاده کند که بسیار می تواند به ایران در مانور دادن 
در چنین میدانی در شرایط کنونی کمک کند. آنچه از آن صحبت 
می شود یک تغییر راهبردی است و معنای آن این نیست که 
همین فردا میوه های رسیده بر روی شاخه ها برای چیدن وجود 

خواهند داشت.
 بنابرایــن آنچــه وزیر امور 
خارجه، آقای امیــرعبداللهیان، 
ثمــرات  منتظــر  باید  گفتند 
از عضویت  اقتصــادی حاصل 
دائم ایــران در پیمان شانگهای 
بود کــه در چــند مرحله انجام 
خواهد شد. با توجه به سیاسی- 
امنیتی بــودن این پیمان باور 
دارید این دستاورد بتواند از نظر 
اقتصادی به طور مستقیم منافعی 
برای کشور به همراه داشته باشد؟

چنین باوری ندارم و با حرف آقای 
للهیان نیز موافق نیستم،  امیرعبدا
چراکه انجام هرگونه اقدام اقتصادی منوط به گشایش در 
حوزه های بانکی و بین المللی و حل و فصل مسائل با جامعه 
بین الملل و به نتیجه رسیدن مساله برجام است. ضمن اینکه 
فراموش نکنیم در  حال حاضر چیزی به اسم شرق و غرب به 
معنای واقعی وجود و به تنهایی معنا ندارد، همه شرکت ها 

بین المللی شده اند، در بورس هستند، با بانک های بین المللی 
کار می کنند، از یک پول ثابت بهره می برند و در این شرایط اگر 
شما در اقتصاد بین المللی دچار مشکل باشید شرکتی با شما کار 
نمی کند. همان طور که در دولت آقای ترامپ، روسیه بر این بود 
که تا حدی که می تواند ایران را در برجام نگه دارد و از مزایای آن 
بهره مند شوند اما به رغم این تلاش ها نتوانست سبب توافق شود 
و هیچ شرکت روسی و بانک چینی بدون حل و فصل مناسبات 
بین المللی ایران امکان همکاری و مشارکت نداشت و من فکر 
می کنم این موضوع برای مقامات ایرانی نیز روشن است. اما پیمان 
شانگهای می تواند به آنها اطمینان دهد و با تکیه بر آن  در مذاکرات 
با اعتماد به نفس بیشتری وارد شوند و رفتار کنند و در حل و فصل 
برجام از موقعیت خود در شانگهای استفاده کنند. ایران می تواند 

با شانگهای در برجام مذاکرات موفقی داشته باشد و با برجام در 
شانگهای از چین و روسیه امتیازات بیشتری بگیرد. ما به هیچ وجه 
دوستی یا دشمنی دائمی با هیچ یک از این کشورها نداریم بلکه 
همه کشورها در مناسبات مختلف منافع خود را دنبال می کنند. 

همان طور که شاهد موضع دولت 
استراتژیک و شریک  سیاسی- امنیتی 
ایران، روسیه، در موضوع اسرائیل و 
فلسطین و حتی سوریه هستیم. ما در 
سوریه شهید بسیار دادیم، 3٠ میلیارد 
هزینه کردیم اما حالا دولت روسیه 
فشار می آورد که همه نیروهای خارجی 
از جمله حزب ا... لبنان و سپاه پاسداران 
باید از دمشق خارج شوند. موضوع این 
است که کشورها منافع خود را بر هر 
چیزی ارجح می دانند و روس ها در 
این راستا تاکنون به خوبی از موقعیت 
ایران در مذاکره با اسرائیل و طرفین 
غربی استفاده کرده اند. جمله ای را 
از آقای سردار جوانی دیدم که اشاره 
کردند امروز دیگر دوره »نه شرقی، نه 
غربی« تمام شده است و بسیار تاسف 

خوردم و احساس نگرانی کردم، چراکه استقلال یکی از مهم ترین 
دستاوردهای انقلاب اسلامی ایران بوده است.

 بنابراین روسیــه با توجه به چه منافعی پس از 
تمــام این سال ها از عضویــت دائمی ایران چنین 

حمایتی کرد و شانگهای ایران را پذیرفت؟
به نظرم نوع مناسبات روابط ایران و روسیه حدی از اطمینان 
را شامل می شود چرا که روسیــه فکر می کند می  تواند از ایران 

به عنوان یک شریک در حوزه های مختلــف استفاده کند. 
همچنین با تغییر دولت چه بسا روسیه دولت آقای رئیسی را بر 
دولت میانه رو آقای روحانی ترجیح دهد و به رفتن آقای ظریف و 
همکارانش، از طریق استقبال از حمایت ایران برای عضویت کامل، 
واکنش نشان دهد و استقبالی از سیاست خارجی جدید ایران به 
عمل آورد تا پیشرفتی در تمایل به حل و فصل مناسبات و حرکت 
به سمت پیوندهای مهم امنیتی و استراتژیک بیشتر با روسیه و 

چین محقق شود.
 با توجه به تغییر افراد در تیم مذاکره کنند و احتمالا 
حضور افرادی مثل آقای امیر عبداللهیان و باقری کنی در 
تیم مذاکره کننده، پیش بینی چه تغییراتی را در روند 

مذاکرات دارید؟
در این شرایط چانه زنی ها سخت تر خواهد شد و امکان توافق 
دورتر، چون این افراد ویژگی های متفاوتی نسبت به تیم قبلی دارند 
و برای اینکه نشان دهند رویی به سوی غرب ندارند، تلاش می کنند 
ماهیت و شکل مذاکرات را تغییر دهند. اما این تغییرات نمی تواند 
چندان بنیادی باشد چرا که وقتی از مذاکره صحبت می کنیم از 
منافع و باورهای دو سوی میز مذاکره می گوییم. نکته این است که 
این آقایان رویکردشان به بازگشت به شرق است و نگاه مستقری به 
چین و روسیه در برابر نگاه به آلمان و آمریکا دارند. معنای این حرف 
این است که مذاکرات از پیچیدگی بیشتری برخوردار خواهد شد. 
اما چین و روسیه علاقمند هستند ایران به مذاکرات بازگردد تا آنها 
بتوانند از منافع اقتصادی و بازار ایران استفاده کنند. همچنین از آن  
جایی که هرگونه مذاکره در آن سطوح منوط به اراده های بالاتری 
در حاکمیت است، همانطور که در خصوص موضوع نوار صوتی 
آقای ظریف فرمودند آنها تنها مجری هستند. از این روست که 
ارزیابی من این است در نهایت اراده 
جمهوری اسلامی به انجام گفت وگو و 
مذاکره با واژه ها و تعهدات مشخص و 
متفاوت تری است و در مجموع معتقد 
هستم جمهوری اسلامی در مسیر 
استراتژیکی در جهت بازگشت به 
گفت وگو و رسیدن به توافقی جدید 

است.
بــرای  پیش بینــی   چه 
مذاکرات  برای  که  تیمی  نوع 
تشکیل می شود داریــد؟ آیا 
تیمی مستقل از وزارت خارجه 
به مذاکرات خواهند رفـت و آیا 
پیش بینی می کنیــد از آقای 
ظریف یا عراقچی دعوتی برای 

همکاری مجدد به عمل آید؟
فکر می کنم همان طور که باید، 
ابتدا آقای باقری کنی و وزیر امور خارجه مداخله کنند. همیشه 
مذاکره به شکل کارشناسی وجود داشته و وجود خواهد داشت اما 
اگر قرار است این به برجام بازگردد و آمریکا نیز به آن اضافه شود، 
طبیعی است که مذاکرات در سطح معاونین سیاسی و بین الملل 
انجام شود. همچنین فکر می کنم با آقایان ظریف و عراقچی 
مشورت هایی به عمل آید اما گمان نمی کنم از آنها در سری جدید 

مذاکرات برای مشارکت رسمی دعوت شود. 

فیاض زاهد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 شرکت های عضو شانگهای
 با وجودتحریم ها به ایران نمی آیند 

  ایران از شانگهای در برجام و از برجام در شانگهای بهره ببرد 
  عضویت دائمی شانگهای نوعی ثبات امنیتی برای ایران است 

  با تیم جدید مذاکره کننده چانه زنی ها سخت تر خواهد شد
آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای با حمایت روسیه و موافقت دیگر کشورهای عضو پس از سال ها انتظار در کرسی عضویت ناظر و 
حتی یک بار رد شدن درخواست ایران برای تغییر به عضو دائم، بالاخره محقق شد. این عضویت در حالی است که دولت جدید در ایران همواره در شعارهای انتخاباتی و پس از 
انتخاباتی وعده داده بود سیاست خارجی ایران را به غرب و روابط با غرب گره نخواهد زد و همچنین گشایش اقتصادی کشور را حتی بدون در نظر گرفتن این عوامل به عنوان 
پیش نیاز محقق خواهد کرد. حالا روابط ایران با غرب، آژانس بین المللی انرژی اتمی، اتحادیه اروپا و آمریکا در تنش است اما ایران همچنین در مسیر نزدیک شدن به از سرگیری 
مذاکرات هسته ای است. از این رو در خصوص تاثیر این عضویت دائمی ایران بر امور داخلی، خارجی و برجام و آینده مذاکرات »آرمان ملی« به گفت وگو با فیاض زاهد، استاد 

دانشگاه و فعال سیاسی اصلاح طلب پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

تمدن های کهن دنیا 
 

قدیمی ترین تمدن های جهان، هزاران سال پیش و زمانی که حتی اثری از قدرت های امروز نبود، پدیدار 
شدند. برخی از نخستین تمدن ها ۶۵۰۰ سال قبل از میلاد مسیح ایجاد شدند یعنی زمانی که مردم زندگی 
کوچ نشینی را رها کرده و در یک منطقه مستقر شدند و آنجا را گسترش دادند.این سکونت گاه های اولیه 
خیلی زود به شهرهایی انبوه تبدیل و به دنبال آن کشورها و ملت های جداگانه پدید آمدند. برخی از این 

تمدن های تاریخی جهان در این اینفوگرافیک آمده است.

این دائمی شدن عضویت 
شانگهای به معنی نوعی 
ثبات امنیتی برای ایران 
است و به نظر می رسد، 
خود تا حدی نشان دهنده 
تغییرات بین المللی نسبت 
به ایران است. نباید خیلی 
دست بالا گرفت اما نباید 
ارزش آن را نیز کم پنداشت

فراموش نکنیم در  حال 
حاضر چیزی به اسم شرق 
و غرب به معنای واقعی 
وجود و به تنهایی معنا ندارد، 
همه شرکت ها بین المللی 
شده اند، در بورس هستند، 
با بانک های بین المللی کار 
می کنند، از یک پول ثابت بهره 
می برند و در این شرایط اگر 
شما در اقتصاد بین المللی 
دچار مشکل باشید شرکتی با 
شما کار نمی کند

منبع: ایمنا


